
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 4. (JÁKOB) 

 

Milost Vám a pokoj ve jménu našeho Pána Ježíše Krista. 

 

Drazí přátelé, dnešním slovem se vracíme k putování za mocí duchovních mužů. 

Doposud jsme nahlédli do života praotců Abraháma a Izáka, před námi je Jákob. 

 

Jak jsme minule zmínili, Izák byl ten, kdo se jako první modlí za plodnost své 

ženy. Když se seznámíme s příběhem Izákovy rodiny a aktualizujeme si ty 

příběhy na sebe, zjistíme, že některé naše modlitby nemusí znamenat pokoj, 

pohodu a jistotu, přestože byly či jsou vyslyšeny. Však posuďte sami 

z následujícího textu (Genesis 25:21-28): 

 

Izák prosil Hospodina za svou ženu, protože byla neplodná. Hospodin jeho 

prosby přijal, a jeho žena Rebeka otěhotněla. Děti se však začaly v jejím těle 

strkat. Tu řekla: „Je-li tomu tak, co mě čeká?“ A šla se dotázat Hospodina. 

Hospodin jí řekl: „Ve tvém životě jsou dva pronárody. Oba národy se rozejdou, 

jen co z tebe vyjdou. Jeden národ bude zdatnější než druhý, bezpočetný bude 

sloužit počtem skrovnějšímu.“ Potom se naplnily dny, kdy měla rodit. A hle,  

v jejím životě byla dvojčata. První vyšel celý červenohnědý a chlupatý jako 

kožíšek; toho pojmenovali Ezau. Potom vyšel jeho bratr a rukou držel Ezaua za 

patu; ten dostal jméno Jákob. Při jejich narození bylo Izákovi šedesát let. Když 

chlapci dospěli, stal se Ezau mužem znalým lovu, mužem pole, kdežto Jákob byl 

muž bezúhonný a sídlil ve stanech. Izák miloval Ezaua, protože z lovu měl co do 

úst, kdežto Rebeka milovala Jákoba. 

 

I když je to velmi stručný úvod k Jákobovu dlouhému a dobrodružnému životu, 

říká nám toho docela hodně. Prvně to, že Jákob je dvojčetem staršího bratra 

Ezaua a kluci se už v břiše maminky mezi sebou docela slušně mydlí. Zadruhé 

je nám i vysvětleno, že z obou chlapců vzejdou národy a ten početnější nakonec 

bude sloužit tomu počtem skromnějšímu. Skoro ty rozpory a neshody můžeme 

nazvat dobrou rodinnou tradicí. Nejprve problémy s Abrahamovým 

synovcem Lotem, z jehož rozbité a zraněné rodiny povstávají dva národy: 

Moábci a Ámonovci. Následně také roztržka v rodině Abrahama: Ismael a Izák, 

z nichž opět povstávají dva národy. A nakonec je tady Izák a opět roztržky. 

 

- Co z toho poznání pro sebe můžeme vytěžit? 

 

Po létech čtení těchto příběhů to vnímám následovně: pro Boha není žádná 

situace nemožná či ztracená. Bůh může pracovat a pracuje s lidmi 

nevěrnými, pochybujícími, zraněnými, pokřivenými, podvádějícími a také 

selhávajícími. Mám za to, že i my, v dnešní době, se moc od doby praotců 

Izraele, či našich předků, zase tak příliš nelišíme. 



Rozumím tomu tak, že pokud Hospodinu Bohu stojí za námahu tito lidé  

a nevzdává to s nimi, pak nepochybuji, že tentýž postoj uplatňuje i při nás. 

A jistě i platí, že i nám druzí lidé za tu námahu mají stát. 

 

Zpět k Jákobovi – jeho příběh by zasloužil celý cyklus, ale dnes se zastavíme 

jen u jednoho klíčového životního okamžiku, který zcela proměnil jeho identitu. 

 

Přesto si pro porozumění dnešního příběhu velmi stručně shrňme, čím si Jákob 

prošel. Především se dovídáme, že zatímco Ezau je lovcem a stává se miláčkem 

otce, mladší z chlapců, Jákob, se naopak stává miláčkem matky. 

 

Jméno Jákob „Ten, který svírá za patu“ se dá také chápat jako „Úskočný“,  

a kdybychom nechtěli být korektní, pak bychom rovnou jméno interpretovali 

jako „Podrazáček“. Nakonec se tak chová – úskokem si za jídlo od bratra 

„koupí“ prvorozenství. Otcovské požehnání si pak zajistí pomocí podvodu, kdy 

se do komplotu v zájmu svého milovaného syna zapojí i jeho matka. 

 

Ezau na svého bratra zanevře a vyhrožuje mu dokonce zabitím. Jákob je vyslán 

otcem pro nevěstu (a zároveň utíká do exilu) za příbuznými matky do Cháran. 

Proč do exilu? Protože opouští Zaslíbenou zemi a utíká před naštvaným bratrem.  

 

Cestou na místě zvaném Bét-El se mu během spánku zdá sen o žebříku, po 

němž sestupují a vystupují andělé. Je to jeho osobní setkání s Bohem, neboť 

právě tehdy k němu Bůh promluví a potvrdí mu zaslíbení, které dal dědečkovi 

Abrahamovi o tom, že ho „rozmnoží a dá mu tuto zemi do dědictví“. A ujistí ho 

ještě o jedné důležité věci, když mu říká: 

 

Hle, já jsem s tebou. Budu tě střežit všude, kam půjdeš, a zase tě přivedu do 

této země. Nikdy tě neopustím, ale učiním, co jsem ti slíbil. 

 

Jákob procitá s bázní, nazve místo Domem Božím a slibuje Bohu, že když se  

Hospodin o něho postará, když mu zajistí pokrm a vše potřebné, stane se Bůh 

Jákobovým Bohem. 

 

Následně Jákob doputuje do Cháran. Zde, jak víme, si hned zamiluje Ráchel  

a protože nemá žádné věno, odslouží za ni sedm let práce u svého strýce. A při 

tom sám na sobě okusí podvody a ústrky svého strýce. Největší podraz zažije 

v den svatby, kdy je mu podstrčena Lea, jejíž tvář je skryta za závojem. Dávám 

si otázku, zda byl Jákob při smyslech, že záměnu nepoznal. Težko říct, v jak 

podroušeném stavu či blaženém očekávání byl… Mimochodem, prý poučeni 

tímto příběhem, ženichové zvedají při obřadu slibu závoj nevěstě, aby se 

přesvědčili o tom, zda si berou za ženu skutečně tu svoji vyvolenou. Jákob tedy 

odslouží dalších sedm let, aby získal i Ráchel. 



Celkem u Lábana prožije ve službě dvacet let, a přestože ho strýc šidí, nabude 

značného majetku a jeho rodina se díky jeho dvěma ženám a dvěma služebným 

značně rozroste. Nakonec odchází, nebo přesněji: opět prchá, s rodinou a svým 

majetkem, zpět do rodiště – do země zaslíbené. Na území, u potoka Jábok, kde 

hrozí, že by se mohl potkat se svým bratrem, rozdělí majetek a rodinu. 

Postupně převede přes potok nejprve služebníky s dary a pak v odstupech 

stádečka dobytka s dalšími služebníky a majetkem, nakonec rodinu. Sám 

nepřekročí Jábok, a noc před setkáním s bratrem zůstane zcela osamocen. 

 

Konečně se tedy dostáváme k tomu nejdůležitějšímu textu, který je zaznamenán 

v 32. kapitole knihy Genesis, verších 25-32, kde čteme následující příběh: 

 

Pak zůstal Jákob sám a tu s ním kdosi zápolil, dokud nevzešla jitřenka. Když 

viděl, že Jákoba nepřemůže, poranil mu při zápolení kyčelní kloub, takže se mu 

vykloubil. 

Neznámý řekl: „Pusť mě, vzešla jitřenka.“ Jákob však odvětil: „Nepustím tě, 

dokud mi nepožehnáš.“ Otázal se: „Jak se jmenuješ?“ Odpověděl: „Jákob.“ 

Tu řekl: „Nebudou tě už jmenovat Jákob (to je Úskočný), nýbrž Izrael (to je 

Zápasí Bůh), neboť jsi jako kníže zápasil s Bohem i s lidmi a obstáls.“ 

A Jákob ho žádal: „Pověz mi přece své jméno!“ Ale on odvětil: „Proč se ptáš 

na mé jméno?“ A požehnal mu tam. 

I pojmenoval Jákob to místo Peníel (to je Tvář Boží), neboť řekl: „Viděl jsem 

Boha tváří v tvář a byl mi zachován život.“ 

Slunce mu vzešlo, když minul Penúel, ale v kyčli byl chromý. Synové Izraelovi 

nejedí až podnes šlachu při kyčelním kloubu, protože Bůh poranil Jákobovi 

šlachu kyčelního kloubu. 

 

To první, co na nás v textu vyskočí, je skutečnost, že zápas či zkoušku, kterou 

Jákob podstoupí, musí podstoupit sám. Nikdo jiný to za něho neudělá. Nikdo 

jiný se spolu s Jákobem tomu Neznámému nepostaví.  

 

A tak je to i s námi – když nadejde něco důležitého v našem životě – ať už je 

to cokoliv, musíme tím zápasem projít především my, protože se týká nás 

osobně. Nikdo druhý to za nás nevybojuje. 

 

Pozoruhodné je, že Neznámý nám není po celou dobu představen. Vpadne 

znenadání do příběhu, ačkoli není nikým očekáván. Ještě se k protivníkovi 

Jákoba dostaneme, ale zde jen poznamenám, že někteří vykladači mluví o tom, 

že Jákob zápasil sám se sebou a svým strachem, jiní hovoří o tom, že jde  

o anděla a další uvažují dokonce o zápasu s Ezauem či mocnostmi temnoty. 

 

- Co Jákobovi, podle Vás, přináší tento noční zápas? 

 



Noční zápas přinese hned několik věcí. Tu první na první pohled zcela 

viditelnou – jeho fyzické zranění. Od této doby Jákob kulhá. A je to kontrast 

proti požehnání, které vzápětí přijde. Jákob, ten bohatý muž, už není vitální  

a silný. Vstříc svému bratru pajdá. Je zjevné, že požehnání, kterého se mu 

dostalo a dostává, musí mít ještě jiný zdroj, než jen Jákobovu chytrost, sílu  

a zdatnost. 

 

A nám možná v tuto chvíli vytane na mysli to, co se vztahuje na nás samotné,  

a co připomíná Pavel v listu do Korintu (1 Kor 1:27): …co je světu 

bláznovstvím, to vyvolil Bůh, aby zahanbil moudré, a co je slabé, vyvolil Bůh, 

aby zahanbil silné… 

 

Pro nás může být Jákobovo zranění navíc připomínkou, že i nás mohou různé 

zápasy v životě poranit. A je jedno, zda jde o zápasy o existenci, živobytí, či 

zápasy duchovní. Je skoro jisté, že nás ty důležité zápasy vždy nějak viditelně 

poznamenají. 

 

Další dvě věci, které Jákob obdrží, jsou na první pohled neviditelné. Nicméně 

jsou pro další příběhy Jákobovy rodiny důležité. Jákob přijme nové jméno – 

už není nazýván Úskočným, nýbrž Izraelem. A je mu řečeno, že zápasil „jako 

kníže s Bohem a lidmi a ve svých zápasech obstál“. Všimněte si – před námi je 

poraněný bojovník – a přesto v Božích očích obstál! 

 

Změna jména je zároveň vyjádření proměny charakteru – už nebudeš více 

znám jako ten, kdo jedná úskočně, protože od nynějška budeš tím, za něhož 

zápasí Bůh. 

 

Když tento příběh o nočním boji vztáhneme na sebe osobně, pak nám najednou 

dojde, že jsou to právě zkoušky a zápasy, které proměňují náš charakter.  

 

Jákob nakonec přijme požehnání od Neznámého bojovníka. Jak v tu chvíli 

přesně znělo, nevíme. Víme však, že tato noční zkušenost Jákoba zcela 

proměnila. 

 

- Jak chápeme požehnání, jak mu rozumíme? 

 

Když se více seznámíte s jednotlivými Biblickými příběhy, zjistíte, že 

požehnání nedostává člověk pro to, aby si pro sebe hezky v soukromí 

(sobecky) užil Boží přízeň, jak je to dnes často interpretováno. Ten, kdo je 

Bohem požehnán, přijímá i určité poselství či pozvání k tomu, aby skrze 

jeho život a zápasy mohl Bůh působit na tento svět a mohl svět proměňovat. 

 



A tak je to Jákob, kdo se nakonec postaví do čela své rodiny a jde vstříc 

Ezauovi (a jeho 400 mužům) s vědomím, že to nemusí dopadnout dobře. 

Vzápětí se stáváme svědky dojemné scény, kdy si bratři, kteří se neviděli 

dvacet let, padnou si v slzách kolem krku. 

 

Před samotným závěrem se na skok vraťme k onomu Neznámému bojovníkovi. 

Kdo to doopravdy byl? Možná si odpovíte sami, když Vám položím následující 

otázky: 

- Kdo, podle Vás, jedná naprosto svrchovaně, dokonce tak, že člověku 

mění jméno? Kdo se nedá spoutat našimi představami a přáními? Kdo je 

zdrojem požehnání? 

 

Na konci našeho oddílu je řečeno, že Jákobovi: …mu slunce vzešlo, když minul 

Penúel, ale v kyčli byl chromý… 

 

Slunce mu vzešlo, když míjel Boží tvář (jak on sám toto místo pojmenoval – 

„Viděl jsem Boží tvář a zůstal jsem živu…“). Díky tomu zmíněné poranění 

můžeme chápat jako součást požehnání, kterého se Jákobovi dostalo. 

 

Když přemýšlím nad tím, čím je Jákob výjimečný, v čem spočívá jeho 

duchovní moc, pak jsou to dvě skutečnosti. Ta první se týká jeho charakteru. 

Přestože se někdy chová jako podrazák, můžeme ho přesto charakterizovat 

jako ČLOVĚKA, KTERÝ JDE ZA SVÝM CÍLEM. Pro něco se rozhodl  

a je natolik vytrvalý, že toho nakonec dosáhne – stál o prvorozenství,  

o rodové dědictví, o otcovské požehnání, o Ráchel, kterou si zamiloval. 

 

A to je zároveň první zastavení pro nás spojené s otázkami: 

- Víš, o co ti v životě skutečně jde? Jdeš za tím, jsi vytrvalý? Jsi ochoten 

překonávat ústrky a překážky, nebo to při prvních potížích vzdáváš? 

 

Tou druhou skutečností je, že i přes pověst „Podrazáčka“ JÁKOB DODRŽÍ 

SVÉ SLIBY – jednak strýci (a skutečně si odslouží jak obě manželky, tak  

i majetek, který získá). Ale především dodrží slib Hospodinu Bohu, který se 

stává Bohem nejen jemu, nýbrž celé jeho rodině a později národu Izraelskému. 

Zde je poslední zastavení pro nás: 

- Jak jsi na tom se sliby vůči lidem? Platí pro tebe, že slibem nezarmoutíš, 

nebo platí, že dodržíš to, co jsi slíbil? 

 

- A jak je to s tvým slibem vůči Bohu, jehož dotek milosti jsi na sobě 

okusil? Jsi věrný Tomu, který je a zůstává věrný tobě? 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 22.10.2023)  


